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Аннотация Государственно-частное партнѐрство (ГЧП) является одним из перспективных 
механизмов привлечения частных средств в развитие инфраструктуры. В современной 
России проекты на принципах ГЧП реализуются более 17 лет, однако до сих пор данная 
тема не нашла достаточного освещения в географических исследованиях, хотя в целом 
накоплен опыт оценки эффектов от реализации инфраструктурных проектов, а в 
экономической науке вопросам применения ГЧП уделен ряд значимых работ. В статье 
автор на примере коммунальной инфраструктуры представляет концепцию методики 
оценки регионов России по целесообразности развития в них инфраструктуры с 
использованием механизмов ГЧП, оценивая возможности и ограничения для развития 
такой инфраструктуры. В рамках методики предлагается интегральный индекс, 
основанный на комплексе показателей, отражающих потребность региона в развитии 
коммунальной инфраструктуры, его институциональные и бюджетно-финансовые 
возможности и другие факторы. По результатам анализа выделено шесть групп 
регионов в зависимости от итогового балла интегрального индекса. Как правило, 
наиболее экономически развитые регионы, включая крупнейшие промышленные и 
ресурсодобывающие, имеют наилучшие возможности для реализации проектов ГЧП – в 
первую очередь, за счѐт повышенных компетенций ответственных органов власти и 
упорядоченности бюджетной системы. Выдвигается определение ГЧП как 
институциональной инновации, распространяющейся по центр-периферийной модели. 
Также по итогам исследования выдвигаются предложения по развитию ГЧП в 
отстающих по возможностям регионах. 
 

Abstract 

(summary) 

Public-private partnership (PPP) is one of the promising mechanisms for attracting private 
funds for infrastructure development. In modern Russia, projects based on the principles of 
PPP have been implemented for more than 17 years, but so far this topic has not found 
sufficient coverage in geographical research, although in general experience has been gained 
in assessing the effects of the implementation of infrastructure projects, and in economics 
several significant works have been devoted to the application of PPP. In the article, using the 
example of communal infrastructure, the author presents the concept of a methodology for 
assessing the regions of Russia on the feasibility of developing infrastructure in them using 
PPP mechanisms, assessing the opportunities and limitations for the development of such 
infrastructure. As part of the methodology, an integral index is proposed based on a set of 
indicators that reflect the region’s need for the development of communal infrastructure, its 
institutional, budgetary, and financial capabilities, and other factors. Based on the results of the 
analysis, six groups of regions were identified depending on the final score of the integral 
index. As a rule, the most economically developed regions, including the largest industrial and 
resource-producing regions, have the best opportunities for implementing PPP projects, 
primarily due to the increased competencies of the responsible authorities and the orderliness 
of the budget system. A definition of PPP is put forward as an institutional innovation that 
spreads along the center-periphery model. Also, based on the results of the study, proposals 
are put forward for the development of PPP in regions lagging behind in terms of capabilities. 
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